
بيست و چهارمين نشست »شنبه هاي انقلاب« 
با موض�وع »آم�وزش عالي« با حض�ور جمعي از 
اساتيد و صاحب نظران دانش�گاهي برگزار شد. 
حميد دهقانيان، دبير كميته آموزش عالي جنبش 
مردمي پاسداشت چهل سال انقلاب اسلامي در بيست 
و چهارمين نشست شنبه هاي انقلاب، طي اظهاراتي 
اهم دس��تاوردهاي انقلاب اسلامي در حوزه آموزش 
عالي، تحقيقات و فناوري را تبيين و پيش��رفت ها را 

نسبت به سطح بين المللي بررسي كرد. 
وي به برخي دس��تاورد هاي اين بخش اش��اره كرد 
و گفت: انقلاب اس��لامي موجب رش��د، شكوفايي 
استعدادها و نقش آفريني دانشجويان و دانشگاهيان 
در فضاي علمي كشور شده، به طوري كه بسياري از 
تحولات بزرگ بعد از انقلاب با محوريت دانشجويان 

به انجام رسيد. 
24برابرشدن نرخ پوش��ش تحصيلي آموزش عالي 
و افزايش از 675 هزار و 175 نفر در س��ال 1357به 
بيش از 4 ميليون و 800 هزار نفر، افزايش 95برابري 
دانشجويان دكتري از 1255نفر در سال 57 به بيش 
از 120هزار نفر، 12/5برابرشدن اعضاي هيئت علمي 
دانش��گاه ها از 7231نفر در س��ال 1357 به حدود 
90هزار نفر از جمله شاخص هاي آموزش عالي بود 
كه دهقان به بيان آنها پرداخت. وي با تأكيد بر اينكه 
208دانشمند ايراني پس از انقلاب در جمع يك درصد 
دانشمندان برتر جهان قرار دارند، ادامه داد: ما شاهد 
رشد 17برابري تعداد زنان هيئت علمي در دانشگاه ها 

نسبت به قبل از انقلاب اسلامي بوديم، به طوري كه 
در سال 57، 1/4درصد و در س��ال 96، 24درصد از 
اعضاي هيئت علمي دانشگاه ها بوده است. همچنين 
تعداد دانش آموختگان زنان از 6درصد در سال 57 به 
45درصد رسيده و هم اكنون 22/7درصد از زنان ايراني 

داراي تحصيلات تكميلي هستند. 
  18برابرش�دن س�هم اي�ران در توليد علم 

جهان
دهقان با تأكيد بر اينكه ايران از لحاظ تعداد مهندس 
رتبه سوم جهان است،  ادامه داد: انقلاب اسلامي، ايران 
را با اكثريت غيرتحصيلكرده به رتبه 15 علمي جهان و 
رتبه اول جهان اسلام رساند. همچنين با 18برابرشدن 
سهم ايران در توليد علم جهان، س��هم ايران در اين 

شاخص به 2درصد رسيد. وي همچنين كسب رتبه 
21جهان در مقالات علمي را از افتخارات جمهوري 
اسلامي دانس��ت و گفت: با 68برابرش��دن مقالات 
چاپ شده بين المللي از 669مقاله به حدود 53هزار 
مقاله رس��يده، همچنين براس��اس آخرين گزارش 
مؤسسه لايدن23دانشگاه ايران در زمره يك درصد 

دانشگاه هاي برتر جهان هستند. 
  53 برابرشدن نشريات علمي - پژوهشي

وي با اشاره به 53برابرشدن نشريات علمي پژوهشي 
از 20نشريه در س��ال 57 به 1094 ادامه داد: تعداد 
انجمن هاي علمي نس��بت به پيش از انقلاب حدوداً 
پنج برابر شده و از تعداد 78 در سال 1357 به تعداد 
358در سال 1396 رس��يده است. همچنين تعداد 

8966 انجمن علمي دانشجويي بر اساس آخرين آمار 
مشغول به فعاليت مي باشند. 

دهقان با اشاره به رشد و ارتقاي معنوي دانشجويان 
پس از انق��لاب به حضور بي��ش از 50 ه��زار نفري 
دانش��جويان در مراس��م پياده روي اربعين پرداخت 
و گفت: يك��ي از رويش هاي معنوي پ��س از انقلاب 
اسلامي حضور پرش��ور و با نشاط دانش��گاهيان در 
مراسم اعتكاف بوده اس��ت به طوري كه در بيش از 
200دانشگاه كشور هر ساله بيش از 150هزار نفر از 

دانشجويان در اين مراسم معنوي شركت مي كنند. 
دهقان برخي موفقيت هاي جمهوري اسلامي ايران 
را در عرصه هاي دانش��ي هم  نيز برش��مرد و گفت: 
جمهوري اسلامي ايران جزو 12كشور داراي چرخه 
كامل فناوري فضايي اس��ت كه در ح��وزه ماهواره، 
ايستگاه زميني، پرتابگر و استفاده از شبكه ماهواره اي 

فعاليت مي كند. 
  رتبه چهارم جهاني در عرصه نانو 

دبير كميته آموزش عالي جنبش مردمي به پاسداشت 
چهل سال انقلاب اسلامي خاطر نشان كرد و گفت: 
جمهوري اس��لامي پس از انقلاب با انتشار 8 هزار و 
791 مقاله توانس��ت، رتبه چهارم جهاني در عرصه 
نانو را از آن خود كن��د، ضمن آنكه ايران همچنين با 
توليد 40درصد علم نانو بيشترين سهم توليد اين علم 
را در ميان كشورهاي اسلامي دارد. در حوزه صادرات 
نيز محصولات دانش بنيان مبتني بر نانو به 47كشور 

صادر مي شود. 

قوه قضائيه با اختياراتي كه پيرو استيجازه از رهبري 
كس��ب كرد، درصدد برآم��د تا اقدام ب��ه محاكمه 
مقصران اصلي و دانه درشتان مفاسد اقتصادي كند. 
در اصل قرار ش��د، دادگاه مفاسد اقتصادي علني و 
رسانه اي برگزار شود تا مردم در جريان رسيدگي ها 

و احكام صادر شده قرار بگيرند. 
  چرا فقط چند دقيقه؟!

 مطابق مفاد استيذان از مقام معظم رهبري، جلسات 
دادگاه اخلالگران اقتصادي مي توانست و بلكه پس 
از تكليف رهبر انقلاب بايد به صورت علني از رسانه  
ملي پخش مي شد تا مردم با ديدن روند رسيدگي 
به تخلف��ات خاطيان آرام��ش خاطر يابن��د، اما از 
همان ابتدا برخي انتقاد كردند كه رسانه ملي تنها 
چند دقيقه از رون��د دادگاه را به نمايش مي گذارد، 

كمااينكه ورود به دادگاه نيز ب��راي عموم ممكن و 
مقدور نبود. پس دقيقاً چه چيز اين دادگاه ها علني 

بود؟! در واقع اين دادگاه ها علني گزينشي بود!
 با ادامه روند محاكمه يكي از اي��ن ابربدهكاران به 
نام حمي��د باقري درمني و نيز برخ��ي اخلالگران 
حوزه واردات موبايل با كارت هاي ملي تقلبي، افكار 
عمومي دائماً اين س��ؤال را مي پرسيدند كه چرا با 
دانه درشت ها و مقصران اصلي برخورد نمي شود و 
برخورد ها محدود شده به چند ثبت سفارش كننده 
و واردات كننده و...؟! به دنبال اين سؤالات مسئولان 
قوه قضائيه دفاعياتي در اي��ن زمينه ارائه كردند كه 
نش��ان مي داد، همچنان در تلاش براي برخورد با 
دانه درشت ها هستند، كمااينكه ممنوع الخروجي 
سيف رئيس س��ابق بانك مركزي به عنوان يكي از 

مصاديق همين برخوردها در نشس��ت سخنگوي 
قوه قضائيه عنوان شد. 

  تكليف رأي نهايي چه مي شود؟!
فارغ از سؤالات فوق كه همچنان براي افكار عمومي 
لاينحل باقيمانده است تا حدي روند رسيدگي به 
اتهامات مفسدان اقتصادي و برگزاري دادگاه ها عملًا 
نيز متوقف شده است. افزون بر اين شاهد هستيم 
كه با عبور از مهلت مقرر براي صدور رأي نهايي يكي 
از متهمان كه رسيدگي به اتهامات وي پايان يافته، 
اما همچنان خبري از صدور رأي وي نيست. طبق 
گفته وكيل مدافع حميد باقري درمني متهم فساد 
اقتصادي به رغم گذشت مهلت مقرر قانوني و اعلام 
ختم دادرسي از سوي دادگاه، هنوز شعبه 15دادگاه 

انقلاب حكمي صادر نكرده است. 

آنچه سميه سادات قدمگاهي به آن اشاره كرده است 
به ماده 295 از قانون آئين دادرسي برمي گردد. فصل 
يازدهم از قانون آئين دادرسي مدني با عنوان صدور و 
انشای رأي در ماده 295 مقرر مي دارد، پس از اعلام 
ختم دادرس��ي در صورت ام��كان دادگاه در همان 
جلس��ه انش��ای رأي كرده و به اصحاب دعوا اعلام 
مي كند در غير اين صورت حداكثر ظرف يك هفته 

انشا و اعلام رأي مي كند. 
هر چند كه بايد گفت، عملكرد قوه قضائيه در برخورد 
با مفسدان و اخلالگران اقتصادي قابل تقدير است، 
اما انتظار مي رود قوه قضائيه با اختياراتي كه نسبت 
به محاكمه مفسدان اقتصادي پيدا كرده است، افكار 
عمومي كه خواهان اعدام اين مفس��دان در وسط 

ميدان آزادي بودند را بيش از اين منتظر نگذارد!
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 دادگاه های علنی  
و احکام فوری مفسدان فی الارض چه شد؟!

18برابرشدن سهم توليد علم ايران در جهان

 گزارش »جوان« از روند متوقف شده دادگاه هاي علني مفاسد اقتصادي و صادرنشدن رأي مفسدين في الارض
 و درد تسكين نيافته مردم 

در »شنبه هاي انقلاب« با موضوع آموزش عالي مطرح شد

ه�ر خ�ط روي پيش�اني و نقش و نگاره�اي دور 
چشمانش�ان حكاي�ت از ف�راز و نش�يب هايي 
دارد كه در ط�ول زندگي طي كرده ان�د و هر تار 
موي س�فيدي كه بر س�ر دارند در سنگ زيرين 
آسياب زندگي اينگونه برفي ش�ده است و حالا 
سهم شان از جمعيت كشور هر روز بيشتر و بيشتر 
مي ش�ود تا جايي كه به گفته رئي�س دبيرخانه 
شوراي ملي سالمندان در حال حاضر ما در كشور 
6هزار نف�ر بالاي 100س�ال داريم و تع�داد افراد 
بالاي 80س�ال در كش�ور به بالاي ي�ك ميليون 
مي رسد. علاوه بر اينها، سالانه 700هزار سالمند 
به جمعيت س�المندي كش�ور اضافه مي شود و 
پيش بيني ها نشان مي دهد، در سال 2050 تعداد 
سالمندان كشور بيش�تر از 15س�اله ها خواهد 
ش�د، آن هم در ش�رايطي كه براي مديريت اين 
جمعيت سالمندي هيچ برنامه اي در دست نيست! 
اميد به زندگي در كشورمان افزايش يافته است؛ اين 
را مي توان از افزايش عمر پدربزرگ ها و مادربزرگ ها 
متوجه شد. براساس سرش��ماري 1395 بيش از 7 
ميليون و 400هزار نفر يعني 9/28درصد جمعيت 
كشور سالمند هس��تند. س��الخوردگي جمعيت، 
پيامد طبيعي افزايش اميد به زندگي اس��ت و اغلب 
نقاط دنيا به سمت پيري جمعيت حركت مي كند. 
نكته قابل تأمل اينجاست كه سالخوردگي جمعيت 
پديده اي بدون بازگشت است به اين معنا كه روز به 
روز درصد جمعيت سالمند بيشتر مي شود و جامعه 
با س��المندان پيرتري روبه رو خواهد ب��ود. به بيان 
ديگر، اگر در حال حاضر بيشتر جمعيت سالمند ما 
60تا 90ساله هستند، در سال هاي آينده سالمندان 
90تا 100ساله را بيش��تر خواهيم داشت، اما رشد 
جمعيت س��المندي با چالش هايي همراه اس��ت. 
پدربزرگ ها و مادربزرگ هايي كه يك عمر در عرصه 
توليد نقش آفريني كرده اند و حالا ديگر جزو جمعيت 

فعال جامعه به شمار نمي روند و نمي توانند در ايجاد 
ارزش افزوده نقشي داشته باشند، بلكه به پاس يك 
عمر تلاش ش��ان نيازمند مراقبت هاي بهداش��تي، 
 درماني و خدمات تأمين اجتماعي هستند و همه اينها 

نيازمند تدابير و برنامه ريزي هاي آينده نگرانه است. 
  اسنادي كه بي توجه رها شده اند 

سالمندي از جمله موضوعاتي اس��ت كه در اسناد 
بالادس��تي مورد توجه قرار گرفته است. بند هفتم 
سياست هاي جمعيتي و بند 15سياست هاي كلي 
خانواده از جمله اسنادي اس��ت كه اين مهم را مورد 
توجه قرار داده  اس��ت. در سياس��ت هاي جمعيتي 
ابلاغي از س��وي مقام معظم رهبري »فرهنگسازي 
براي احترام و تكريم سالمندان و ايجاد شرايط لازم 
براي تأمين س��لامت و نگهداري آنان در خانواده و 
پيش بيني ساز و كار لازم براي بهره مندي از تجارب 
و توانمندي هاي سالمندان در عرصه هاي مناسب« و 

بر اساس سياست هاي كلي خانواده؛ اتخاذ روش هاي 
حمايتي و تشويقي مناسب براي تكريم سالمندان 
در خانواده و تقويت مراقبت هاي جس��مي و روحي 
و عاطفي از آنان مورد تأكيد قرار گرفته اس��ت. اما با 
تمام اينها، مراجعه به وضعيت امروز س��المندان در 
جامعه مي توان به روشني دريافت، اسناد بالادستي 
در حوزه سالمندي نيز همچون ساير حوزه ها هنوز به 
مرحله اجرا نرسيده است. محسن سلمان نژاد رئيس 
دبيرخانه شوراي ملي سالمندان كشور سال گذشته 
درباره اوضاع معيشتي سالمندان گفته بود »يك سوم 

سالمندان در تنگناي معيشتي قرار دارند«. 
  ريشه بيماري سالمندان در دوران جواني

سند سالمندي يكي از تدابيري است كه براي مواجهه 
با جمعيت قابل توجه سالمندان در سال هاي پيش رو 
چند سالي مي شود در دست تدبير و تهيه است. رئيس 
دبيرخانه شوراي ملي س��المندان درباره سرنوشت 

سند سالمندي مي گويد: طي دو سال گذشته تلاش 
شد، سند سالمندي به تصويب و تأييد برسد، چراكه 
ما محكوم به داشتن اين سند هستيم و در اين سند 
اهداف و راهبردها ترسيم شده است. فاز عمليات اين 

سند با مشاوران خارجي در حال پيگيري است. 
سلمان نژاد با اشاره به تعداد زياد بيماران سالمند در 
كش��ور تصريح كرد: دليل موضوع اين است كه در 
سنين جوانان نكات لازم رعايت نمي شود، بنابراين 
دوره سالمندي سختي پيش روي برخي سالمندان 
است.  عليرضا رئيسي، معاون بهداشت وزارت بهداشت 
نيز اقدامات اداره س��لامت سالمندان دفتر سلامت 
جمعيت، خانواده و مدارس معاونت بهداشت در حوزه 
سالمندان را در 7بند خلاصه مي كند كه مهم ترين 
آنها مراقبت هاي ادغام يافته سالمندي در خصوص: 
اختلالات فشارخون، اختلالات تغذيه اي، اختلالات 
چربي خون، ديابت، سقوط و افسردگي و همچنين 
برنامه آموزش ش��يوه زندگي س��الم در سالمندي 
درخصوص: تغذيه، فعاليت بدني، مراقبت از كمر و زانو، 
مراقبت از پاها، پوكي استخوان، پيشگيري از حوادث، 
بهداشت دهان و دندان، يبوست، بي اختياري ادرار، 
يائسگي، استرس، حافظه، خواب، روابط زناشويي، 

رانندگي، استعمال دخانيات، ترك سيگار است. 
  چرخ�ش چرخ ه�اي كش�ور ب�ا همراهي 

سالمندان
اما با تمام مشكلاتي كه گريبانگير سالمندان است، 
دوران سالمندي به معناي زمس��تان عمر نيست و 
سالمندان گنجينه اي از تجربه هاي ارزشمند هستند. 
سلمان نژاد با تأكيد بر اينكه در كشورهاي توسعه يافته 
پيران و سالمندان كشور را مي چرخانند از پيگيري 
تهيه لايحه حقوق سالمندي خبر مي دهد و مي افزايد: 
در تلاش هستيم، لايحه حقوق سالمندي را از طريق 
دولت به مجلس ببريم و قوانين خوبي را در اين زمينه 

به تصويب برسانيم. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

عليرضا وه�اب زاده توئيت زد: در پي  انب��وه جمعيت و اعتراضات 
مردم به وزير بهداشت؛ قاضي زاده در ايذه گفته: ديگر به اين شهر سفر 
نخواهد كرد! فيلم هاي دوربين خبرنگاران هم توس��ط همراهان وزير 

پاك شده است!

آرمان مؤمني هم اينگونه توئيت زد: قاضي زاده هاشمي )وزير 
بهداش��ت( مهمان مردم ميداوود بود، بنده نيز ب��ه عنوان خبرنگار 
عصر ميداوود در مراسم بازديدايش��ان از درمانگاه ميداوود حضور 
داشتم. نكته جالب حضور ايش��ان اين بود كه باديگاردهاي ايشان 
اجازه فيلمبرداري و ضبط صدا را از ت��رس ايجاد آبرو ريزي ديگر به 

ما نمي دادند !

فخاري با انتشار اين عكس توئيت زد: عكس اختصاصي از مخازن 
بمب اتم در تورقوزآباد )روبه روي قاليشويي(.

مصطفي حريري توئيت كرد: بي بي سي نشان داد، يك رسانه تمام 
قد تروريستي است. رسانه تروريس��تي، رسانه اي است كه برخي انواع 
تروريسم را در جهت اهداف خود رپرتاژ مي كند و اين به معناي استفاده 
مطلق از تروريسم است؛ در حقيقت اين به معناي ظهور نوع جديدي 
از تروريسم نرم افزاري از طرف قدرت هايي است كه خود مهاجم اند نه 

مدافع.

رانر توئيت زد: ازدواج بدون طلا رو ميشه به مهريه هم تعميم داد. 
خواستگاري برادر من به خاطر همين مهريه و افزايش قيمت غيرقابل 
پيش بيني اش بهم خورد. اون زمان به 14سكه راضي بود، ولي خانواده 
عروس نپذيرفتن، الان همون 14تا ميشه 70ميليون تومان. آخه كي 

گفته مهريه بالا سوپاپ اطمينان ازدواجه؟

 تنهاي تنها توئي�ت زد: تصوير هواي��ي زيبا از برداش��ت انگور
 در ملاير

احمد جانجان توئيت زد: ديروز از نهاوند 22كيلو سيب خريدم، 30 
تومن. ميكنه به عبارتي كيلوي��ي 1300تومن. بهترين گلابي كيلويي 
5، انگورم از ملاير گرفتم، كيلويي 3500؛ انگورا! عوضش تهران رفتم 
سيب زميني پياز بخرم، همون سيب 12؛ گلابي 17 و انگور 10! به دلار 

ربط داره يا به وجدان؟ به FATF ربط داره يا به عدم نظارت؟

زهرا كشوري توئيت كرد: بس��ته دستمال كاغذي روميزي رو داده 
4500تومان، مي گم اينكه روش نوشته 2770تومان. مي گه:اون قيمت 
كارخونه اس مي خوايي يا نه؟ مي گم: نه به شاگردش ميگه: »پس بگير 
به نفر بعدي بده 7هزار تومان.« گرون نخرين! قلاب نگيرين اين آدم هاي 

فرصت طلب از سر و كولتون برن بالا! گرون نخرين!

بامدادم س�ابقم با انتش�ار اين عكس توئيت زد: ديشب تا صبح 
نتوانستم بخوابم، چرا؟ زماني كه پدرم بر حسب وظيفه در جبهه ها از 
مرزها دفاع مي كرد و با چند يادگار از جنگ برگش��ت زماني كه مادرم 
ويلان و س��يلان زير توپ و تركش مرا در كوچه پس كوچه ها به دندان 
جابه جا مي كرد، زماني كه اس��باب بازي من قابلمه و زودپز مادر بود، 

اينان اينطور رشد كردند!

اسماعيل آذري با انتش�ار اين عكس توئيت زد: ديروز سيمان، 
رنگ، ماسه و... خريداري ش��د، همراه با سيدمحسن صالحي حركت 
كرديم به سمت روستاي اندرون. همان مدرسه اي كه گفته شده بود، 
طويله اس��ت. كاه و گندم را خالي كرديم، برق كاري و به كمك بچه ها 
رنگ شد. شب در روستا خوابيدم برنامه هاي مختلفي اجرا شد، بعد از 

نماز صبح راهرو سيمان كاري شد. 

فائز عباس�ي توئيت زد: س��وپري محل مي گفت: شما از جيب 
مردم خبر نداريد، م��ن ميبينم كه طرف مي��اد دم مغازه هي قدم 
ميزنه تا مغازه خلوت بش��ه تا ني��م كيلو برنج بخ��ره و جلوي بقيه 

خجالت نكشه.

اميرعلي صف�ا توئي�ت زد: از صبح ميبينم مدام ب��ه همديگر ايراد 
مي گيريم كه چرا اينو درب��اره رب گوجه گفتي، چرا اون��و درباره دلار 
نگفتي، سيب زميني فلان. مي گم بهتر نيس��ت به جاي اين همه بهم 
پريدن از دولت بخواييم اگر كار اقتصادي سخته يك سخنگو داشتن 
كه سخت نيست. ميشه لااقل حرف بزنه؟يا اينم تحريمه و دست هاي 

پنهان نمي ذارن؟

وحيد يامين پور توئيت زد: صدها هزار نفر با سهميه 1000دلاري 
با ارز 4200 توم��ن به تركيه و تايلند و... س��فر كردن��د و علاوه بر 
س��ياحت، درآمد هم كس��ب كردند. پيش��نهاد مي كنم، دولت به 
كساني كه از ابتداي امسال سفر خارجي نداشته اند، صرفاً 4درصد 
آن س��هميه را به اندازه 41دلار ويزاي  اربعي��ن ارز 4200 تومني 

اختصاص دهد. 

كبري فرشچي 

سيدحبيب حسيني
  گزارش  یک

نيره ساری
   انقلاب

 رونمايي از سرديس و تنديس 5 شهيد 
در پايتخت

افشاني: ترجيح منافع عمومي خواست شهداست 
قانون بگويد، شهرداري را ترك مي كنم

ش�هردار تهران در مراس�م رونماي�ي از پن�ج تنديس و س�رديس 
س�رداران ش�هيد گفت: ب�ا قرارداش�تن در هفته دفاع مق�دس و با 
توج�ه ب�ه رش�ادت ها و فداكاري ه�اي فرزن�دان اي�ن س�رزمين 
پن�ج س�رديس و تندي�س در پن�ج نقط�ه از ته�ران نص�ب ش�د. 
 همزمان با هفته دفاع مقدس پنج تنديس و سرديس در پنج نقطه تهران 
با حضور خانواده شهدا و جمعي از مسئولان نصب ش��د كه از جمله آنها 
مي توان به تنديس خلبان شهيدحسين لشگري در مقابل در ورودي پايگاه 
يكم شكاري ترابري، تنديس شهيدخلبان عباس دوران )سه راه تهرانپارس 
انتهاي شهيد دوران( تنديس شهيدعلي هاشمي، تنديس شهيدمجتبي 
هاشمي )تقاطع خيابان وحدت اسلامي و خيابان ابوسعيد( و تنديس شهيد 
گاگيك طومانيان اشاره كرد. سيدمحمدعلي افشاني تصريح كرد: اين اقدام 
در راستاي يادآوري رش��ادت ها و از خودگذشتگي تمام كساني است كه 
در هشت سال دفاع مقدس از تماميت ارزي كشور و كيان ايران اسلامي 
جنگيدند و تعداد كثيري از آنها به شهادت رسيدند. شهرداري تهران براي 
قدرداني و پاسداري از اين رشادت ها و از خودگذشتگي ها پنج تنديس را در 

شهر تهران در پنج نقطه جانمايي كرد. 
وي افزود: اميدوارم همه در عمل، قدردان ش��هدا باش��يم آنهايي كه از 
خودگذشتگي و ايثار كردند تا ايران اسلامي س��ربلند باشد و ما بتوانيم 
آزادانه زندگي كنيم؛ آنچه امروز در اختيار ماس��ت )آرامش و آسايش( 
حاصل خون شهداس��ت. جواناني ك��ه جان خود را پاي اين س��رزمين 
گذاشتند به طوري كه ما امروز در منطقه پرتلاطم خاورميانه در آرامش 

و آسايش به سر مي بريم. 
افش��اني گفت: همانطور كه مقام معظم رهبري فرمودند: مديون ش��هدا 
هستيم. ترجيح منافع عمومي از مواردي بود كه مدنظر شهدا قرار داشت و 

اگر كسي مدعي پاسداشت خون شهداست بايد در عمل ثابت كند. 
وي همچنين در پاسخ به اين پرسش كه آيا س��رانجام شما در مجموعه 
شهرداري ماندني هستيد يا خير گفت: من بارها گفته ام تابع قانون هستم و 

اگر قانون بگويد مي مانم و در غير اين صورت از شهرداري خواهم رفت.

   نشت بنزين با حجم بسيار زياد به رودخانه تلار در سوادكوه موجب 
تخليه يك روس��تا ش��د، براس��اس برآورد رئيس اداره محيط زيست 

سوادكوه 300هزار ليتر بنزين وارد رودخانه شده است. 
   سخنگوي شوراي ش��هر تهران اظهار كرد: تلاش مي كنيم تا پايان 

امسال بتوانيم انتخابات شوراياري ها را در شهر تهران برگزار كنيم. 
   ش��هردار منطقه 12 در خصوص قسمت جنوبي ساختمان پلاسكو 
گفت: بايد اين موضوع به تصويب كميسيون ماده 5 برسد و بعد از ابلاغ 

آماده صدور پروانه ساختماني هستيم. 

زهرا چيذري
  گزارش  2

نقش گمرك در شکست طرح رجيستري
آمار 91درصدي گوشي هاي قاچاق در كشور نيازمند تدبيري جدي بود 
كه با اجراي دوباره طرح رجيس��تري از س��وي وزارت ارتباطات وارد فاز 
اجرايي شد. طرح رجيستري پيش از اين هم اجرا شده بود، اما اين طرح 

به شكست كشيده شد. 
در طرح رجيستري هر گوش��ي تلفن همراه داراي كد 15رقمي منحصر 
به فرد با نام IMEI است كه با استفاده از آن مي توان گوشي را در شبكه 
رجيستر رديابي كرد. اين كد داراي مشخصاتي از جمله شركت و كشور 
توليد كننده موبايل است. در طرح رجيستر موبايل، IMEI گوشي هايي كه 
از طريق گمرك وارد كشور مي شوند، ثبت و مي توانند در شبكه  اپراتورهاي 
تلفن همراه كشور فعاليت كنند. گوشي هايي هم كه به صورت قاچاق به 
كشور وارد مي شوند، نمي توانند در شبكه هاي موبايل كشور فعال باشند. 
بر اين اساس سال 85، طرح رجيسترشدن موبايل در كشور آغاز شد، اما 
به دليل ناقص بودن طرح و مشكلاتي از قبيل دورزدن راحت طرح، طول 
كشيدن ثبت گوش��ي ها در گمرك و ديررسيدن مدل هاي جديد به بازار، 
استفاده از IMEI گوش��ي هاي دزدي براي گوشي هاي قاچاق و افزايش 
واردات گوشي هاي مسافري اجراي اين طرح در مدت كمتر از 12ماه در 

سال 86 متوقف شد. 
سال گذشته، همين روزها بود كه دوباره اين طرح كليد خورد و اين بار وزير 
ارتباطات با قطعيت قول داد اين طرح شكست نمي خورد. وي با تأكيد بر 
اينكه اگر نتوانيم حجم بازار واردات و قاچاق بي رويه موبايل را كنترل كنيم، 
نمي توانيم در حوزه فعاليت اپليكيشن هاي ايراني در بازار ايران نيز اعمال 
حاكميت مناسب كنيم. به همين دليل اس��ت بايد اين فضا را به منظور 
ساماندهي بازار كنترل كنيم، تصريح كرده بود: اين بار در طرح رجيستري 

موبايل تمامي موارد رعايت شده است و شكست نمي خورد. 
اما با تمام اينها روزگذشته خود وزير خطر شكست طرح رجيستري را كه با 

اوضاع نابسامان بازار ارز با تلاطم مواجه شده بود، اعلام كرد. 
محمدجواد آذري جهرمي وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در حاش��يه 
مراسم رونمايي از سامانه جامع گمرك نسبت به عدم اتصال سازمان گمرك 
به سامانه يكپارچه جامع تجارت اعتراض كرده و اظهار كرد: پس از گذشت 
1/5 سال و پيگيري هاي جدي وزارت ارتباطات از وزير صمت، وزير سابق 
اقتصاد و دارايي و همچنين معاون اول رئيس جمهور هنوز براي اتصال اين 
سازمان به سامانه جامع تجارت مش��كلاتي وجود دارد كه در صورت رفع 

نشدن اين موضوع طرح رجيستري با مشكل رو به رو خواهد شد. 
بنا به تأكيد وزير ارتباطات عدم اتصال سامانه گمرك ممكن است، طرح 
رجيستري را با شكست مواجه كند و مشكلات اخير ثبت گوشي مسافري 

كه ابعاد رسانه اي هم پيدا كرد، عمدتاً ناشي از عدم همكاري گمرك بود. 
با چنين اوصافي مي توان اينگونه نتيجه گيري كرد كه رونمايي از سامانه 
جامعه تجارت هم ب��دون همراهي گمرك نمي تواند ب��ه كنترل مبادي 
ورودي و كاهش قاچاق كالا منجر شود. از سوي ديگر، آمار و ارقامي كه از 
كالاهاي قاچاق از جمله تلفن همراه منتشر مي شود در سطحي است كه به 
كارگيري واژه قاچاق براي آن را سخت مي كند. به طور مثال، چگونه ممكن 
است 12/5ميليون گوشي تلفن همراه به كشور قاچاق شود؟ همچنانكه 
به تعبير معاون بهداشتي پيشين وزير بهداشت هزار تريلي سيگار قاچاق 

ديگر قاچاق نيست!  
با چنين اوصافي آيا دس��ت هاي پنهان��ي در حمايت از قاچ��اق در بدنه 
دس��تگاه هاي نظارتي و مس��ئول نفوذ كرده اند؟ يا تنه��ا انفعال موجب 

شكل گيري چنين روندهايي است. 

مردم با حلقوم پر از آه و رنج صدايش�ان را از گوش نمايندگانشان به 
گوش مسئولان قوه قضائيه رس�اندند: اعدام مفسدان اقتصادي در 
ميدان آزادي! تقريباً دو ماهي از اس�تجازه رئي�س قوه قضائيه براي 
برخورد قاطع و سريع با اخلالگران و مفس�دان اقتصادي در شرايط 
برهم ريختگي وضعيت بازار و اقتصاد كشور گذشت؛ اتفاقي كه اميد ها 
را براي محاكمه دانه درشتان و مقصران اصلي زنده كرد و چشم اميدها 
را معطوف به دادگاه هاي علني كرد. به دنبال اين اس�تجازه، دادگاه 

يكي از اين ابربدهكاران بانكي با پرون�ده 155جلدي و 352صفحه 
كيفرخواس�ت در 9جلس�ه برگزار ش�د و در نهايت 24شهريورماه 
پرونده دادگاه بسته و قرار شد رأي صادر شود، اما به رغم پايان مهلت 
قانوني انشاي رأي، همچنان خبري از صدور رأي نيست. از اين اقدام 
غيرقانوني قوه قضائيه كه بگذريم، دادگاه هاي علني هم ديگر غيرعلني 
شد! پس اجازه از رهبري براي چه بود؟! همان چند دادگاه ها علني هم 
بيشتر با حضور اصحاب رسانه گزينش�ي برگزار شد با تدابير شديد 

امنيتي! با اينكه حركت هاي قابل تقديري در راستاي برگزاري محاكم 
برخي متهمان تاكنون صورت گرفته است و البته با در نظر گرفتن حجم 
اين پرونده ها، اما اكنون افكار عمومي كه از ابتدا خواستار اعدام اين 
متهمان در وسط ميدان آزادي بودند از يكديگر مي پرسند: پس تكليف 
اين متهمان چه شد؟! چرا روند برگزاري دادگاه هاي علني متوقف شده 
است؟! سؤالاتي كه بيش از آنكه منجر به حس اجراي عدالت در مردم 
شود، روي پنهان كاري و برخورد محافظه كارانه قوه قضائيه را مي نماياند. 


